Please Circulate
Call For Papers
International Workshop on Indicators of integration in social statistics
Montreal, Canada, 10-11 December 2007
Organized by the IUSSP Scientific Panel on the Integration of migrants,
the Quebec Inter-University Centre for Social Statistics (QIUCSS)
and the Institut National d’Etudes Demographiques (INED).

The workshop is scheduled to take place following the Conference on “Social Statistics and Ethnic Diversity: Should we count, how should we count and why?” organized in Montreal on 6-8 December 2007 by QIUCSS and INED.

Deadline for submission of abstract: 1 October 2007. 

The aim of this workshop is to launch a critical overview of the different approaches of integration processes in quantitative studies. Most scientific research on the “integration of migrants” makes extensive use of quantitative data, but only a few studies offer a critical assessment of the background and limits of the indicators. Quantitative indicators of integration or assimilation are not only designed for scientific purposes, but they provide crucial information for social policy makers. Collected through censuses, administrative data or scientific surveys, quantitative data are basic tools for development of integration policies, particularly in Western Europe. Unemployment rates, segregation indexes, intermarriage rates, homogamy within social networks, linguistic maintenance or shift, health inequalities, crime rates and cultural preferences are used as benchmarks for assessing integration or assimilation processes. These indicators are often used without explicit references to broader analytic framework and concepts. Why and how far these indicators are relevant for the study of integration have yet to be fully demonstrated.

This workshop will bring together social scientists working in the area of population studies and migration and integration studies. Anthropologists and political scientists are also welcome. The organizers seek papers that provide a formal discussion of theoretical and methodological issues or present empirical case studies. The papers may be country or region-specific or comparative. All dimensions involved in integration processes are of valuable interest. Please note that due to the tight time-table, the workshop is open to discuss works in progress.

A full announcement and description of this workshop is available at 
http://www.iussp.org/Activities/integrmigr/call07.php 
The IUSSP Scientific Panel on the Integration of Migrants invites researchers in the field to submit a 200-word abstract of their proposed paper (and if the author(s) wish, a full paper which must be unpublished) and fill out the online submission form before 1 October 2007 directly to the IUSSP website at:
http://www.iussp.org/Activities/integrmigr/submissions/login.html. 

Abstracts may be submitted in English or in French, and the working languages at the meeting will be English and French.

Applicants will be informed whether their paper is accepted by 3 November 2007. 
Participants must submit a draft paper or a PowerPoint presentation by 3 December 2007. 

For further information, please contact Patrick Simon (simon@ined.fr).



Veuillez faire circuler
Appel à communications
Atelier international sur les indicateurs de l’intégration dans les statistiques sociales
Montréal, Canada, 10-11 décembre 2007
Organisé par le Comité scientifique de l’UIESP sur l’intégration des immigrés,
le Centre interuniversitaire québécois de statistiques sociales (CIUQSS)
et l’Institut national d’études démographiques (INED).

L’atelier aura lieu juste après la Conférence « Statistiques sociales et diversité ethnique : doit-on compter, comment et à quelles fins ? » organisée à Montréal du 6 au 8 décembre 2007 par le CIUQSS et l’Ined.

Date limite pour la soumission des résumés : 1er octobre 2007
Le but de l’atelier est d’engager une révision critique des approches des processus d’intégration dans les recherches quantitatives. La plupart des travaux scientifiques consacrés à « l’intégration des immigrés » font un usage intensif de données quantitatives, mais rares sont ceux qui réalisent une évaluation critique de la signification des indicateurs et de leurs limites. Les indicateurs quantifiés de l’intégration ou de l’assimilation ne sont pas uniquement conçus à des fins scientifiques, ils apportent une information capitale pour mettre en place des politiques sociales. Collectés dans les recensements, données administratives et enquêtes scientifiques, les statistiques constituent des outils de base pour le développement des politiques d’intégration, particulièrement dans les pays d’Europe de l’ouest. Taux de chômage, indices de ségrégation, taux de mariages mixtes, homogamie des réseaux sociaux, maintien ou abandon des langues d’origine, inégalités de santé, niveaux de délinquance et préférences culturelles sont utilisés comme des paramètres de référence pour évaluer les processus d’intégration ou d’assimilation. Ces indicateurs sont souvent utilisés sans références explicites à un cadre plus large de théorie et de concepts. Pourquoi et dans quel sens ces indicateurs se montrent pertinents pour étudier l’intégration reste encore à démontrer de façon plus informée. 

Cet atelier rassemblera des chercheurs en sciences sociales travaillant dans les domaines des études de population et de l’étude des migrations et de l’intégration. Les anthropologues et les chercheurs en sciences politiques sont également bienvenus. Les communications aborderont les questions théoriques et méthodologiques d’un point de vue formel ou de façon appliquée à des travaux empiriques. Elles peuvent se tenir à des échelles nationales ou régionale, ou avoir une visée comparative. En raison du calendrier très court pour soumettre une proposition, l’atelier est ouvert à des recherches en cours.

Une description complète en anglais de cet atelier est accessible par Internet à l’adresse suivante: 
http://www.iussp.org/Activities/integrmigr/call07.php 
Le Comité scientifique de l’UIESP sur l’intégration des immigrés invite les chercheurs dans ce domaine à soumettre avant le 1er octobre 2007 un résumé de 200 mots de leur proposition de communication (et si l’auteur le souhaite, une communication complète, à condition que celle-ci n’ait pas fait l’objet d’une publication auparavant) et à remplir le formulaire de candidature en ligne directement sur le site web de l’UIESP 
http://www.iussp.org/Activities/integrmigr/submissions/login.html 

Les résumés pourront être soumis en français ou en anglais et les langues de travail durant la réunion seront le français et l’anglais. 

Les candidats seront informés de l’acceptation de leur proposition le 3 novembre 2007. Les participants doivent soumettre une ébauche de leur communication ou une présentation PowerPoint avant le 3 décembre 2007. 

Pour plus d’information, veuillez contacter Patrick Simon (simon@ined.fr).
